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عضو  انجمن  صنفی مدیران رسانه  و شرکت تعاونی مطبوعات کشور

رویداد

دکتر حســن روحانی، رئيس جمهوری کشــورمان روز 
چهارشنبه در نشست مشترک هيأت وزیران با استانداران 
سراسر کشور، نشست مشترک هيأت وزیران با استانداران 
را حایز اهميت دانســت و گفت:   »معمولا این جلســات 
سالی یک بار انجام می شود که می توانيم ضمن افزایش آن، 
با دستور جلســه مفيد، برنامه ریزی ها و اقدامات خوبی را 
ساماندهی کرده و موجبات تحول در کشور را به وجود آوریم. 
امروز مسئولان باید در یک شرایط سخت بار مسئوليت را 
بر دوش بگيرند.« حجت الاســام روحانی در این نشست 
ســخنانی داشــت که مهمترین بخش های آن را در ادامه 

می خوانيد.
  متاسفانه صفحه تبليغات چه در فضای مجازی و چه در 
دیگر فضاها تحت تأثير القائات و تبليغات دشمنان نظام است 
و نسخه ای که از غرب در صفحه تبليغات پيچيده می شود، 
در فضای مجازی، تلویزیون ها و رسانه ها منتشر می شود و 
عده ای هم آن را دنبال کرده و تکرار می کنند و همان کسانی 
که می دانند این تبليغات از اول دروغ است، کاسه در دست 
گرفته و در صف می ایستند. هنگامی که در استان های کشور 
و در بين مردم حضور پيدا می کنيم، می بينيم که مردم بسيار 
هوشــيارتر از تصورات دشمنان ما هستند و  البته این بدان 

معنا نيست که مردم مشکات ندارند.
  در پرتاب ماهواره پيام که اولين ماهواره عملياتی کشور 
بود، موفقيت های خوبی داشتيم و البته ناکامی هایی جزیی 
هم به وجود آمد اما در مجموع دستاورد مثبت و بسيار خوبی 
بود. در زمينه پرتاب کننده و هم در زمينه ساخت ماهواره به 
موفقيت های بالایی دست پيدا کردیم و این بدان معناست 
که ایران امروز در این مسير قرار گرفته و اشکالات جزیی ای 

که وجود دارد، ظرف چندماه آینده برطرف خواهد شد.
  مردم بدانند که کشــور ما در این فناوری موفق بوده و 
توانستيم وارد فضا شویم و این برای کشاورزی، محيط زیست، 
کســب اطاعات مورد نظر و حفظ جنگل ها و مراتع بسيار 

حایز اهميت بوده و آن را دنبال خواهيم کرد. امروز درکشور 
با چند مسأله مواجه هستيم که برخی از آنها جدید است،  
هنگامی که یک مشکل جدید درجامعه ای به وجود می آید، 

مشکات قدیمی تر نيز خود را بهتر بروز می دهند.
  امروز آمریکایی هــا برخاف تعهدات خود و با همراهی 
چند کشــور در منطقه به فکر اعمال فشــار حداکثری به 
ملت ایران افتاده اند، خــود آمریکایی ها اعام می کنند که 
این فشارها بر ایران بی سابقه بوده و همه توان خود را در این 
راستا به کار گرفته اند و اگر بخواهيم سياست خارجی آمریکا 
را تقســيم کنيم، گاهی اوقات و در برخی هفته ها، نيمی از 
تاش های دولت آمریکا مربوط به منطقه ما و عمدتا معطوف 

به جمهوری اسامی ایران است.
  باید ذخایر کالاهای اساســی کشــور، هميشه در حد 
مطمئن باشــد، امروز ذخایر کالاهای اساسی کشور بهتر و 
بيشتر از هر زمان دیگری است و این یکی از اقدامات ارزشمند 
دولت است. مردم مطمئن باشند تمام مسئولان برای تأمين 
کالاهای اساســی اعم از تأمين ارز، با همه توان در تاشند و 

نباید هيچ گونه نگرانی داشته باشند.

  در کنار مشکاتی که فشار خارجی تحریم بر کشور وارد 
کرده، برخی مشــکات هم در داخل کشور داشته و داریم، 
اولين مشکل در کشور ما کاغذبازی و پيچ  وخم های اداری 
اســت که باید برای رفع آن، تاش کنيم. اگر مدیرکلی در 
استان می تواند کاری را انجام دهد، وزیر موظف است انجام 
آن کار را واگذار کند و اگر اقدامی را در یک اســتان به جای 
آن که دولت تصميم بگيرد اســتاندار می تواند انجام دهد، 

دولت باید اختيارات لازم را به استاندار واگذار کند.
روحانی افزود: »امکانات فضای مجازی روزانه گســترش 
پیدا می کنــد  و فیلتر و فیلترینگ هم بــه تدریج به تاریخ 
خواهد پیوست و اثر آن تا زمانی محدود موثراست. دورانی 
در این کشور ویدیو ممنوع بود و یکی از مسئولیت های مهم 
دستگاه های امنیتی  گمرکات کشور گرفتن ویدیو و گرفتن 

نوارهای ویدئویی در خیابان از مردم بود.«
وی تاکید کرد: »ما باید از فناوری های روز دنیا به درستی 
استفاده کنیم و با نظم و مقررات، هوشیاری و تکیه بر قانون 
از آن مراقبت کنیم. نمی توانیم این مســائل را رها کرده و با 

بستن آن بخواهیم از آن خلاص شویم.«

خودروی شخصی من، من، من و 
خلاص!

نیره خادمی
روزنامهنگار

ناگهان یک نفر بدون آن که از عواقب جمات خود آگاهی 
داشته باشد، حرفی می زند و حرف و جمات  او به چالش 
ذهنی برای شــخص دیگری تبدیل می شود، مثل اتفاقی 
که چند روز قبل برای من افتاد؛ دیدن و شنيدن مصاحبه 
یک خواننده زن با یک ســایت اینترنتی. مصاحبه گر یک 
سوال کليشه ای می پرسد که البته کليشــه ای بودن آن، 
موضوع بحث ما نيســت: »بزرگترین آرزویت چيست؟« 
مصاحبه شونده در جواب می گوید که آرزو دارم یک روزی 
لباس اجرایم را بردارم و ســوار خودرویم بشوم و وسایلم را 
بگذارم در خودرویم و بروم به ســمت تالار وحدت، آسوده 
خودرویــم را پارک کنم و وســایلم را ببرم اســتيج و...  تا 
همين جا کافی است تا به نکته اصلی ماجرا  برسيم. اول از 
همه این را بگویم که همگی از ماحظاتی که برای اجراهای 
موســيقی به ویژه در حوزه زنان در ایران وجود دارد، اطاع 
داریم اما مشــکل جای دیگری اســت. دقيقا آنجایی که 
مصاحبه شونده درطول کمتر از 10ثانيه سه بار به خودروی 
شــخصی تأکيد می کند. این تأکيد برای تمام کسانی که 
معتقدند آلودگی هوا و خيلی بيشتر از آن ترافيک تهران با 
هيچ نسخه ای جز کاهش استفاده از خودروی شخصی و 
افزایش استفاده از وسایل حمل ونقل عمومی حل نخواهد 
شد، تلخ است. عطش داشــتن خودروی شخصی تقریبا 
از زمان دولت پيشــين با دسترســی مردم به وام ها جان 
گرفت و در دوره روحانی ادامه پيــدا کرد، آن هم به دليل 
ســرپا نگه داشتن صنعت خودروســازی به عنوان یکی از 
اصلی ترین صنایع زنده ایران. حالا تهران شــهری اســت 
که انگار خودروها در آن زندگی می کنند و تقریبا در تمام 
ساعت های روز خيابان ها پر از خودروهایی است که اغلب 
تک سرنشين هستند. آخرین آمارها در  سال 96 حکایت 
از 20 ميليون سفر روزانه در تهران دارد و مسئولان پليس 
راهور هم می گویند تعداد خودروهایی که در تهران تردد 
می کنند، 6 یا 8برابر ظرفيت خيابان هاست. همين ها کافی 
است برای این که به عواقب طرز تفکراتمان درباره خودروی 
شخصی مان فکر کنيم. منظور این نوشته اصا این نيست 
که خواننده و به ویژه نوازنده در کنار تمام چالش هایی که با 
نهادهای نظارتی دارند، با اتوبوس و مترو به اجرا برود، چون 
محور بحث اصا شــخص یا گروه خاصی نيست. بگذارید 
این طور بگویم؛ راستش ما باید از یک جایی به بعد درباره 
آن چه می گویيم و به آن فکر می کنيم، تجدیدنظر کنيم. 
وقتی خودروی شخصی در زندگی خصوصی ما تا این اندازه 
پررنگ نباشد، آن را کمتر در محاوره هایمان به کار می بریم 
و خودروی شــخصی گزینه آخرمان در سفرهای روزانه 
است. دقيقا از همين جا نبرد، ما به عنوان مطالبه گر با مدیران 
آغاز می شود تا از آنها بخواهيم سهم حمل ونقل عمومی را 
افزایش دهند، کمبود 3 هزارتایی اتوبوس های شــهری را 
برطرف کنند، برای جایگزینی بيــش از 4 هزار اتوبوس از 
رده خارج  فکری کنند و عقب ماندگی های مترو به لحاظ 
افزایش خطوط، ایســتگاه ها و کاهش سرفاصله قطارها 
را جبران کنند تا مردم بتوانند با خيال راحت از خودروی 
شخصی برای سفرهای درون شهری دل بکنند. اما درنهایت 
اســتفاده از حمل ونقل عمومی، کنارگذاشتن خودروی 
شــخصی به عنوان عادت روزانه و گســترش حمل ونقل 
عمومی سه رأس یک هرم هســتند اما بالاتر از همه اینها 
فرهنگی اســت که باید به آن پرداخته شود و این فرهنگ 
از افکار و گفتار آغاز می شــود و درنهایت در رفتار مردم و 

حاکميت خود را نشان خواهد داد. 

یادداشت

 بازداشت مجری 
»پرس  تی وی« در آمریکا

بــه گــزارش خبرآنایــن شــبکه پرس 
تی وی اعام کرد: »مانــی فرانکلين، مجری 
آمریکایی الاصل این شبکه که پس از مسلمان 
شدن،  نام مرضيه هاشــمی را برگزید، توسط 
ماموران در واشنگتن دی سی بازداشت شده و 
تاکنون هيچ اتهامی به صورت رسمی عليه وی 
 مطرح نشده است .  « این روزنامه نگار و مجری 
متولد آمریکا، برای دیدار با برادر بيمار و فرزندان 
و بســتگان خود به آمریکا سفر  کرده بود که در 
فرودگاه بازداشت و سپس توسط  FBI  به مرکز 

بازجویی منتقل شد .  

رئيس جمهوری در نشست مشترک هيأت وزیران با استانداران سراسر کشور:  

فیلتر و فیلترینگ به تاریخ خواهد پیوست

 

آیت وکيليان| اقتصاد بيمار و عقيم ایران بستری فراهم 
کرده که در ســایه آن فضا برای رشــد قارچ گونه و تکثير 
اخالگران در این عرصه فراهم شــده اســت. در سال های 
اخير، بار ها خبرهایی مبنی بر بازداشت، زندانی و اعدام شدن 
مجرمان اقتصادی و مالی را شــنيده و دیده ایم؛ مجرمانی 
که اخيرا به آنها لقب »ســلطان« می دهند؛ »سلطان ارز«، 
»سلطان سکه«، »سلطان قير«، »سلطان کاغذ«، »سلطان 
ترامادول« و .... پيش از آن که به ضعف ساختاری اقتصاد ایران 
در بروز و ظهور چنين پدیده ای پرداخته شود و همچنين به 
دنبال چرایی این امر باشيم که علت تکثير این همه سلطان 
چيســت، اطاق لقب »ســلطان« به مجرمان چه توجيه 
منطقی می تواند داشته باشد؟ مسأ له ای که با انتقاد رئيس 
پليس آگاهی ناجا نيز مواجه شده است. سردار »محمدرضا 
مقيمی« دیروز در حاشــيه همایش تخصصی معاونين و 
روسای ادارات مبارزه با ســرقت پليس آگاهی با حضور در 
جمع خبرنــگاران درباره این که آیا اخيرا پليس ســلطان 
جدیدی را در مورد ارتکاب جرایم دســتگير کرده یا خير؟ 
گفت: »مبارزه پليس با سودجویان و مجرمان با هماهنگی 
و نظارت دســتگاه قضائی همواره در حال انجام اســت، اما 
معتقدم نباید عناوینی را به مجرمان بدهيم و کاری که آنها 
کرده اند را بزرگ جلوه دهيم.« رئيس پليس آگاهی ناجا با 
انتقاد از انتخاب عناوین مبالغه آميز برای مجرمان و مفسدان 
اقتصادی گفت: »بسياری از این جرایم پيچيدگی های زیادی 
داشته که بعضا همکاران من ماه ها در حال رسيدگی به آن 
بوده اند، اما این که بخواهيم القابی چون ســلطان را به یک 
مجرم داده و آنها را افراد بزرگی معرفی کنيم، درست نيست.« 
سردار مقيمی با بيان این که شاید به صاح نباشد که شيوه و 
شگرد مجرمان را نيز به طور کامل تشریح کنيم، خاطرنشان 
کرد: »این که خبر دستگيری مجرمان را به مردم داده و سبب 
آرامش آنان شویم، خوب اســت اما نباید شيوه ها و شگرد 
مجرمان را تشریح و آنان را بزرگ کنيم، چرا که بزرگنمایی 
مجرمان آرامش روانی جامعه را به هم می ریزد.«اسماعيل 
قدیمی، استاد ارتباطات و رسانه در گفت وگو با »شهروند« به 
تحليل چرایی اطاق لقب »سلطان« توسط برخی رسانه ها 

به مجرمان اقتصادی بزرگ پرداخته است.
  در ســال های اخير با تکوین و نهادینه شدن 
شــبکه های اجتماعی در فضای رسانه ای کشور، 
اطلاق صفت »سلطان« به مجرمان اقتصادی و مالی 

بزرگ نيز رواج پيدا کرده است؛ تحليل شما در این 
مورد چيست؟

در این جا لازم است که نقبی به مسأله اخاق رسانه ای و 
اخاق شهروندی بزنيم و البته نقبی هم به الزامات قضائی 
و حقوقی کشــور. طبيعتا اســتفاده از ادبيات عاميانه در 
موضوعات جدی چون مسائل حقوقی و قضائی نمی تواند 
درست باشد. وقتی افرادی مرتکب جرم و جنایتی شده اند، 
در این جا ما نظام قضائی و حقوقی مشــخص و کارآمدی 
داریم. پس نيازی به این نيست که در محکوميت این افراد 
از چنين ادبياتی استفاده کنيم. رسالت دستگاه قضائی و 
نظام حقوقی کشور این است که با بهره گيری از یک فرآیند 
جدی و حرفه ای سير قضائی چنين پرونده هایی را به فرجام 

برساند. 
  اطلاق واژه ای چون »سلطان« می تواند جذابيت 

رسانه ای داشته باشد؟
طبيعتا برخی رسانه ها که چنين القابی را به کار می برند، 
فکر می کنند که برای مخاطبان خــود جذابيت دارد. در 
نگاه نخست نيز چنين اســت، اما اطاق چنين صفاتی به 
مجرمان خطای فاحش رســانه ای اســت. اطاق کلمه 
ســلطان به مجرمان افکار عمومی را به انحراف و خطای 
تحليل و دیدگاه می رساند. رســانه ها باید اصول حرفه ای 
خبری را رعایت کنند. هر رســانه ای با به کار بردن چنين 
واژگانی دســت به تخریب اخاقی زده است. وظيفه یک 
رسانه انعکاس درست خبر است، نه این که حکم صادر کند، 
آن هم حکمی که زیربنای اخاقی و شأن انسانی مجرمان را 
زیر سوال برده است. این واژه ها و به کار بردن چنين واژه های 
عاميانه ای با اخاق رسانه تطابق ندارد. نباید آبروی مجرم و 
شأن خانوادگی آنها را زیر سوال ببریم. محکوميت و صدور 

حکم برعهده دستگاه قضائی و حقوقی است، نه رسانه ها. 
  فکر می کنيد رسانه ها در به کار بردن واژه هایی 
مثل »سلطان«، فرهنگ شفاهی یا به عبارت بهتر 
ذائقه مخاطبان خود را در نظر گرفته اند که چنين 

صفاتی را برای مجرمان به کار می برند؟
بله، دقيقا همين طور اســت، اما نهادینه کردن صفات 
یا کلماتی که مبتنی بر بزرگنمایی کار مجرمان اســت، 
نمی تواند با اخاق حرفه ای و رســانه ای در یک راستا قرار 
گيرد. از منظر اخاقی و اخاق رســانه ای هيچ نيازی به 
اســتفاده از این تعابير نازل و مبتذل نداریم. رسالت ما این 
است که با توسل به تجربه های تاریخی و حقوقی و قضائی 
اصول و شأن انسانی و اخاقی مجرمان را در نظر بگيریم. 
نباید این بدعت را به ســنتی غلط در فرهنگ اسامی و 

ایرانی تبدیل کنيم. 
  پس در این جا پيش فرض شــما این است که 
روزنامه نگاران و رسانه ها فاقد اصول حرفه ای مسأله 
مورد نظر هستند و بر این اساس است که راه خطا 

رفته اند؟
بله، دانشگاه و فضای آکادميک ما باید تخصص گرایی را 
سرلوحه کار خود قرار دهد. ما باید روزنامه نگاری حقوقی 
و قضائی را پرورش دهيم. طبيعتا مادر رسانه ها خلأ ناشی 
از خبرنگار متخصص حوزه قضائی و حقوقی داریم و برخی 
خبرنگاران با ناآگاهی و عدم درک از مســائل مطرح شده، 
واژگانی چون سلطان آن هم برای موضوعات جدی ای چون 
مسائل حقوقی و قضائی به کار می برند. تربيت خبرنگاران 
حوزه قضائی و حقوقی در شرایط و زمانه ای که ما با حجم 
انبوهی از جرایم بزرگ اقتصادی و مالی روبه رو هستيم، الزام 

و ضرورت محسوب می شود. 

تکثیر سلطان ها، ترفند قضائی یا رسانه ای؟
اسماعی قدیمی ، استاد ارتباطات و رسانه: خلأ ناشی از تخصص خبرنگار حوزه قضائی و حقوقی سبب بکاربردن واژه هایی همچون »سلطان« است
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در پی اظهارات تهدیدآميز اخير نخست وزیر اسرایيل مبنی بر این که چنانچه ایران نيروهای نظامی خود را سریعا 
از سوریه خارج  نکند، اسرایيل به حمات خود عليه مواضع ایران ادامه خواهد داد. سردار جعفری، فرمانده کل سپاه 
گفت: »اگر وی گفته باشد   »ایران هيچ نيروی نظامی در سوریه ندارد«منظورشان این بوده که ایران یگان نظامی در 
سوریه ندارد و شما خوب می دانيد که  اقتدار و ابهت یگان های نظامی ایران به حدی است که اگر حضور حتی یکی 
از آنها را در سوریه ببينيد، از ترس قالب تهی  خواهيد کرد .  « فرمانده سپاه تأکيد کرد:  »فقط بدانيد که دارید با دم 

شير بازی می کنيد! بترسيد از روزی که موشک های نقطه زن  ایران غرش کنان بر سرتان فرود آید.« 

سردار محمدعلی 
جعفری:   

با دم شیر بازی 
می کنید
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می توانـد  کمربنـد  بسـتن 
در  را  ميـر  و  مـرگ  خطـر 
سرنشـينان صندلـی عقـب، 
کاهـش  درصـد   ۷۵ تـا   ۲۵

دهـد.

گاه
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 پرونده بانک سرمایه 
نمونه ای از یک فساد کامل   

جعفــری  عبــاس   
دادســتان  دولت آبادی، 
تهــران، در رابطه با پرونده 
بانک سرمایه گفت: »در این 
پرونــده حــدود 30مدیر 
تحت تعقيب  قرار گرفتند.« او در بخش دیگری از 
صحبت هایش تأکيد کرد:   »بانک سرمایه نمونه ای 
از یک فساد کامل است که همه چيز دست به  هم 
داده است و از بخش های خصوصی دولتی و عوامل 
داخلی و پيرامونی و شــيوه های مختلفی ازجمله  
کارتن خواب ها،  رشــوه و  رانت و خرید اماک به 
قيمت ارزان و تسهيات گســترده استفاده شده 
است. نباید در فساد فرافکنی کنيم بلکه باید مبارزه 
با فساد را  جدی بگيریم تا اموال مردم به بيت المال 

برگردد.«  

 ماهواره »پیام« 
سیگنال به زمین فرستاد

 ســید احمد معتمدی، 
رئيــس دانشــگاه صنعتی 
ماهواره  دربــاره  اميرکبير 
»پيام« گفت: »به طور کلی 
اگرچه پرتــاب ماهواره پيام 
ناموفق  بوده اما به لحاظ فنی و تکنولوژیک می توان 
گفت پرتاب کننده )ماهواره بر و موشکی که ماهواره را 
حمل کرده( چيزی حــدود 90  درصد به اهدافش 
رسيده اســت .  « معتمدی در ادامه گفت:  »در ابتدا 
ماهواره شروع به کار کرد و مرحله سختی را پشت سر 
 گذاشت و بافاصله که از موشک جدا شد، شروع به 
فرستادن ســيگنال کرد که این امر نشان می دهد 
اجزای مختلف ماهواره در همان  چند دقيقه کار کرده 
و سينگال ها را فرستاده اســت .  این موضوع ما را در 
موقعيتــی قرار می دهــد که  می تــوان در کمتر از 

یک سال نمونه دوم آن را بسازیم و تحویل دهيم.« 
 

 آمریکا کشوری خطرناک
 برای خبرنگاران  

 بهرام قاسمی، سخنگوی 
وزارت امــور خارجه گفت: 
»آمریکا با بازداشت خبرنگار 
پرس تی وی نشــان داد به 
اصولی که آن را  دســتاویز 
حمله به منتقدانش قرار می دهد، پایبند نيست و به 
کشــوری خطرناک برای خبرنگاران تبدیل شــده 
است .  « او در واکنش به  بازداشت خبرنگار شبکه پرس 
تی وی هنگام ورود به آمریکا گفت: »خانم هاشــمی 
خبرنگار پرس تی وی برای دیدار خانواده اش به  آمریکا 
رفته و در آن جا بازداشت شده و متاسفانه وی تا دو روز 
امکان هيچ ارتباطی با بيرون از بازداشتگاه نداشته و 
رفتار مأموران  دولت آمریکا با این شهروند مسلمان 
آمریکایــی، نقض فاحــش حقوق بشــر و حقوق 
شهروندی و همچنين منافی حقوق اساسی یک  زن 

مسلمان است.« 
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